

## 60-LETNICA BRALNE ZNAČKE / 60 YEARS OF THE READING BADGE / 60 JAHRE DES LESEZEICHENWETTBEWERBS



### Bralna značka praznuje 60 let

gibanje Bralna značka sta kot dobro mentorsko prakso spodbujanja branja v šolskem letu 1960/61 osnovala profesor slovenščine Stanko Kotnik in pisatelj Leopold Suhodolčan na osnovni šoli Prevalje na Koroškem. Poimenovala sta jo tekmovanje za Prežihovo bralno značko. Bralna značka se je v naslednjih letih razširila po vsem slovenskem prostoru in med vse generacije. Prežihovi bralni znački se je pridružila cela vrsta drugih, poimenovanih po slovenskih pisateljicah in pisateljih, nastala je Zveza bralnih značk pri Zvezi prijateljev mladine Slovenije, v začetku 90-ih let preteklega stoletja je gibanje dobilo geslo S knjigo v svet in maskoto Ostržka.

Danes Bralna značka s svojimi pobudami vsako leto povezuje okrog 140.000 bralcev različnih generacij, ki jih pri branju podpirajo učitelji, knjižničarji, ustvarjalci, založniki ... Deluje prek meja slovenske države in je zaradi svoje vloge v nacionalni kulturi vpisana v register slovenske neslovne kulturne dediščine. Cilj Bralne značke je podpirati vseživljenjski razvoj bralne kulture in bralne pismenosti.

Gibanje Bralna značka na nacionalni ravni od leta 2002 strokovno in organizacijsko vodi Društvo Bralna značka Slovenije – ZPMS, ki je član Zveze prijateljev mladine Slovenije.

V mednarodnem prostoru deluje kot član Slovenske sekcije IBBY in mednarodnega združenja FELA.

Leta 2011 je Gibanje Bralna značka ob 50-letnici delovanja prejelo zlati znak Republike Slovenije.

Petra Potočnik  
Društvo Bralna značka Slovenije – ZPMS

## Obletnice / Anniversaries / Jahrestage

### Motiv / Stamp Design / Motiv

60-letnica Bralne značke /  
60 Years of the Reading Badge /  
60 Jahre des Lesezeichenwettbewerbs

### Ilustracija / Illustrator / Illustration

Marjan Mancič

### Oblikovanje / Designer / Gestaltung

Villa creativa

### Nominala / Face Value / Nennwert

8

### Velikost / Size / Format

148 x 105 mm

### Izvedba / Printing Process and Layout / Ausführung

Štiribarvni offset /  
4-colour offset /  
4-farbiger Offsetdruck

### Papir / Paper / Papier

Brezlesni 200 g/m<sup>2</sup> / Wood-free  
200 g/m<sup>2</sup> / 200 g/m<sup>2</sup> holzfrei

### Tisk / Printed by / Druck

Agencija za komercialjnu djelatnost d.o.o.,  
Zagreb, Hrvatska / Croatia / Kroatien

### Datum izida / Date of Issue / Ausgabedatum

12. marec 2021 / 12 March 2021 / 12. März 2021

### Zaključek prodaje / Last Day of Sale / Letzter Verkaufstag

12. marec 2022 / 12 March 2022 / 12. März 2022

### Naklada / Quantity / Auflage

2.900 dopisnic / 2.900 postal  
cards / 2.900 Postkarten

### Žig prvega dne / First Day of Issue Postmark / Ersttagsstempel

2391 Prevalje

### Vir uporabljenega gradiva:

Javna agencija za knjige RS, projekt Radi beremo.

## 60 Years of the Reading Badge

The Reading Badge movement was founded in the 1960/61 school year by Stanko Kotnik (a teacher of Slovene) and Leopold Suhodolčan (a writer) at the primary school in Prevalje, in the Koroška region, as a way to encourage reading. It was originally conceived as a competition for "Prežihov's Reading Badge". In subsequent years, the reading badge initiative spread throughout Slovenia and among all generations. Prežihov's Reading Badges were joined by a whole range of others named after Slovene writers. The Association of Friends of Youth of Slovenia formed a Reading Badges Association and in the early 1990s the movement gained the slogan "With a book into the world" and a mascot – Pinocchio.

Today the various annual initiatives of the Reading Badge movement connect together around 140,000 readers of various generations, who are supported in their reading by teachers, librarians, authors, publishers and so on. The movement is also active outside the borders of Slovenia and in recognition of its role in national culture has been entered in the register of intangible cultural heritage of Slovenia. The aim of the Reading Badge is to support the lifelong development of reading culture and literacy.

Since 2002, the Reading Badge movement has been led and organised at the national level by the Reading Badge of Slovenia Society, which is a member organisation of the Association of Friends of Youth of Slovenia.

Internationally, it is a member of the Slovene section of the International Board on Books for Young People (IBBY) and of the Federation of European Literary Associations (FELA).

In 2011, the year of its 50<sup>th</sup> anniversary, the Reading Badge movement was awarded the gold order of merit of the Republic of Slovenia.

Petra Potočnik  
Reading Badge of Slovenia Society



## 60 Jahre des Lesezeichenwettbewerbs

Die slowenische Bewegung „Lesezeichen“ wurde als gute Mentorenpraxis zur Förderung des Lesens im Schuljahr 1960/61 von dem Slowenischlehrer Stanko Kotnik und dem Schriftsteller Leopold Suhodolčan in der Grundschule Prevalje na Koroškem ins Leben gerufen. Sie erhielt den Namen „Wettbewerb für das Prežih-Lesezeichen“. Das Lesezeichen verbreitete sich in den darauffolgenden Jahren in ganz Slowenien und in allen Altersgruppen. Zum Prežih-Lesezeichen gesellten sich noch viele andere Lesezeichen hinzu, die nach slowenischen Schriftstellerinnen und Schriftstellern benannt wurden. Im Rahmen des Slowenischen Verbands der Freunde der Jugend (slow. Zveza prijateljev mladine Slovenije) entstand der Lesezeichen-Verband. Anfang der 1990er Jahre erhielt die Bewegung das Motto „Mit dem Buch in die Welt“ und das Pinocchio-Maskottchen.

Mit seinen Anregungen verbindet das Lesezeichen heute etwa 140.000 Leser aller Altersgruppen, deren Lesegewohnheiten von Lehrern, Bibliothekaren, Kreativschaffenden und Verlegern und vielen anderen gefördert werden. Der Lesewettbewerb ist auch über die slowenischen Grenzen hinaus tätig und wurde aufgrund seiner bedeutenden Rolle in der nationalen Kultur ins Register des slowenischen immateriellen Kulturerbes eingetragen. Das Ziel des Lesezeichens ist es, die lebenslange Entwicklung der Leseultur und die Lesekompetenz zu fördern.

Die Bewegung „Lesezeichen“ steht auf nationaler Ebene seit 2002 unter der fachmännischen und organisatorischen Leitung des Vereins Lesezeichen Sloweniens (slow. Društvo Bralna značka Slovenije – ZPMS), der Mitglied des Slowenischen Verbands der Freunde der Jugend ist.

Im internationalen Raum ist er Mitglied der Slowenischen Sektion von IBBY und des internationalen Verbands FELA.

Im Jahr 2011 erhielt die Bewegung Lesezeichen zu ihrem 50-jährigen Jubiläum das Goldene Kulturzeichen der Republik Slowenien.

Petra Potočnik  
Verein Lesezeichen Sloweniens